

[Text]

Mr. Monteith: Mr. Chairman, I wonder if the gentlemen might just comment or run us through what they see happening in the near future as far as the countervail action and as far as what the Pork Council's future steps may be or what its future steps combined with those of the government may be. I know you have probably dealt with some of it in your discussion already this morning, but maybe you might just summarize.

Mr. Vaags: I am not sure just where to take you. First of all, we have three exercises going right now. One is the panel through the GATT regarding the pass-through, the second one is the panel on the subsidy under Chapter 19, and the third one, which the panel is being put together now, is on the question of injury.

As for where we are going in the future, naturally we are hopeful that we are going to win on all three of these, but maybe that is thinking too positively, although we really are positive that we do not see any reason why we would not.

If in actual fact we do not win or we do not win sufficiently, part of our strategy is that we have set up a special committee now called market export diversification. Along with the government, with some government representatives who are sitting on that committee to hear our discussion between the industry and ourselves, we are certainly trying to look at other options.

Hopefully there is going to be something successful out of the GATT negotiations. If there is, it would be a major step forward for us. Hopefully, New Zealand is not going to be successful in its exercise of filing this countervail action. Certainly we hope that we will get some other markets like Australia and possibly Mexico.

The latest good news that we do have, on a North American basis, is that McDonald's chain is now featuring a McRib sandwich. It is being tested in a couple of markets quite extensively in the U.S., and Winnipeg is one of the markets being tested. The comments we are hearing so far indicate it has been a major success. The McDonald's chain currently is undergoing a six-week promotion program during which it is spending \$15 million. The word we have from the McDonald's people through the National Pork Producers Council is that if this thing catches on, they will require 19% of every shoulder produced on every pig in North America, which is about four pounds. Taking that on a cut product basis, it is roughly 2.5% of every hog.

This is certainly some major positive and good news. Hopefully with a combination of these various factors, the pork industry will still be healthy and will be around in the next decade.

Mr. Rice: Just to reinforce a couple of things you said, as you mentioned before, you were in the United States last week. It appears that the U.S. Farm Bill for 1990,

[Translation]

M. Monteith: Puis-je demander aux témoins comment la situation va évoluer, à court terme, en ce qui concerne les mesures compensatoires? Puis-je également leur demander ce que le Conseil du porc a l'intention de faire, éventuellement de concert avec le gouvernement? Vous avez probablement traité de ces questions plus tôt ce matin, mais pourriez-vous résumer?

M. Vaags: Je me demande par quoi commencer. Je vous dirai d'abord que trois initiatives sont en cours. L'une concerne le comité du GATT concernant le transfert. L'autre concerne le groupe d'experts dans le cadre du chapitre 19. La troisième concerne le groupe d'experts qui va bientôt être réuni pour examiner la question du préjudice.

Pour ce qui est de l'avenir, nous espérons évidemment sortir vainqueurs des trois procédures, mais c'est peut-être trop optimiste. Je dois cependant vous dire que nous ne voyons pas du tout pourquoi nous n'aurions pas trois décisions en notre faveur.

Quoi qu'il en soit, si nous ne gagnons pas, ou si nous ne gagnons pas dans les trois cas, nous allons faire examiner la situation par un comité spécial que nous avons mis sur pied, appelé comité de diversification des marchés d'exportation. Ce comité comprend des représentants du gouvernement, de façon à leur permettre de suivre l'évolution des discussions avec l'industrie. Nous examinons donc d'autres possibilités.

J'espère que les négociations du GATT produiront également des résultats positifs. Cela constituerait un progrès considérable pour nous. J'espère aussi que la Nouvelle-Zélande n'obtiendra pas gain de cause dans sa demande de mesures compensatoires. J'espère que nous pourrions faire une percée sur d'autres marchés, comme l'Australie et, peut-être, le Mexique.

La dernière bonne nouvelle, pour nous Nord-Américains, est le lancement par la chaîne McDonald du sandwich McRib. C'est un produit qui fait l'objet d'essais sur plusieurs marchés américains, ainsi qu'à Winnipeg. Pour le moment, les réponses sont très encourageantes. La société McDonald vient d'engager à ce sujet un programme de promotion de six semaines, avec un budget de 15 millions de dollars. Les représentants de la société ont dit au Conseil national des producteurs de porcs que, si ce produit était accepté, ils auraient besoin de 19 p. 100 de chaque épaule de porc produite en Amérique du Nord, ce qui fait à peu près quatre livres. En produit désossé, cela représente en gros 2,5 p. 100 de chaque porc.

Cette nouvelle est incontestablement positive pour nos producteurs. Avec ces divers facteurs, j'espère que l'industrie du porc restera prospère durant la prochaine décennie.

M. Rice: Vous avez dit plus tôt que vous étiez aux États-Unis la semaine dernière. Il semble que la Loi américaine sur l'agriculture pour 1990, dont l'élaboration